

المسؤولية المدنية لمصفي الشركة التجارية في النظام السعودي دراسة مقارنة بالفقه الإسلامي

محمد محمد أحمد سويلم

كلية الشريعة والدراسات الإسلامية بالأحساء، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية، السعوديلقأ.
كلية الشريعة والقانون بدمنهور، جامعة الأزهر، مصر.

البريد الإلكتروني: mmsewilam@imamu.edu.sa

ملخص البحث: □

حرص المنظم السعودي في نظام الشركات، على الاهتمام بوضع أحكام تنظم عملية تصفية الشركات حيث عمد إلى تخصيص الباب العاشر لبيان أحكام التصفية وإجراءاتها، وواجبات ومسؤوليات المصفي، والأعمال التي يلزم القيام بها من أجل اتمام أعمال التصفية، وقد كان للفقه الإسلامي فضل السبق في هذا الشأن حيث تناول الفقهاء الأجلء مسألة تصفية أموال الشركة، وطريقة تعيين القاسم وواجباته وحقوقه، وعالجوا مسائل التصفية بطريقة منظمة وواضحة، ويأتي هذا البحث لبيان أحكام التصفية في النظام مع المقارنة بالفقه الإسلامي، وبيان موقف القضاء السعودي في هذا الشأن.

يتكون هذا البحث من مقدمة، ومبحث تمهيدي، وثلاث مباحث أصلية، وخاتمة.

الكلمات المفتاحية: المسؤولية المدنية، المصفي، المسؤولية العقدية، المسؤولية

التقصيرية، الضرر، السببية.

Civil Liability Of The Commercial Company Liquidator In Saudi Law, A Comparative Study Of Islamic Jurisprudence

Mohamed Mohamed Ahmed Swilam

Department of Law, College of Sharia and Islamic Studies in Al-Ahsa, Imam Muhammad bin Saud Islamic University, Saudi Arabia, Faculty of Sharia and Law, Damanhour, Al-Azhar University, Egypt.

Email: mmsewilam@imamu.edu.sa

Abstract :

The Saudi legislator was keen in the Companies Law to pay attention to setting provisions governing the liquidation of companies. Chapter 10 was devoted to clarifying the provisions of liquidation and its procedures, the duties and responsibilities of the liquidator, and the actions that need to be taken in order to complete the liquidation work. The evident jurists are a matter of liquidating the company's funds, the method of appointing the denominator, its duties and rights, and they have dealt with the liquidation issues in an organized and clear manner.

This research consists of an introduction, an introductory paper, three original papers, and a conclusion

Key words: civil liability , liquidator , contractual liability , tort liability , damage, causation.